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Nemzetpolitikai államtitkárság: sikeres a Kőrösi Csoma Sándor-program 
2023. december 19. – MTI, Hirado.hu, Felvidek.ma, Koszeg.hu 

Sikeresnek nevezte Kőrösi Csoma Sándor-programot a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért 

felelős helyettes államtitkára az idei "déli féltekés" program záró konferenciáján kedden, 

Budapesten. Szilágyi Péter szerint örömteli, hogy egyre több "a tenni akaró fiatal, akinek fontos 

a magyar kultúra, a hagyományok és az anyanyelv továbbörökítése nemcsak a Kárpát-

medencében, hanem a diaszpórában is". Idén 75-en mehettek ki az északi féltekére és 21 

ösztöndíjas kezdhette meg az értékteremtő munkát a déli féltekén - tette hozzá. A déli félteke 

hét országába lehetett pályázni ebben az évben, Latin-Amerikától a Dél-Afrikai Köztársaságon 

és Ausztrálián át Új-Zélandig, és a legnagyobb magyar közösségekbe sikerült is ösztöndíjasokat 

küldeni - közölte a helyettes államtitkár. Megjegyezte: az idei év újdonsága volt, hogy Kolumbia 

is bekerült a programba. Emlékeztetett: amikor 2013-ben elindították a programot, az volt a 

cél, hogy "a nemzettől elszakadni kényszerült honfitársak, az anyaországtól távol is megőrizzék 

magyar identitásukat és meg tudják élni magyarságukat" - Azt tapasztalják - fűzte hozzá -, hogy 

a magyarság ott tud megmaradni és gyarapodni, ahol élő magyar közösségek vannak. A magyar 

kormány azért küld ösztöndíjasokat a világ sok pontjára, hogy "új energiákat" vigyenek az 

ottani közösségekbe. 

 

Őrizetbe vették a székelyudvarhelyi bentlakásnál munkálatokat végző cég 

vezetőjét  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Őrizetbe vették a nyomozó hatóságok a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium hétfő 

délután beomlott diákotthonánál történt, egy diák halálát és több társának sérülését okozó 

tragédiával összefüggésben a bentlakás csatornázási munkálatait végző cég vezetőjét. László 

Szilveszter Sándorról, a Székelyszentkirályon bejegyzett Láreno - Fa Kft. tulajdonosáról van 

szó, ez a társaság látott neki a diákotthonnál a munkálatoknak. A Hargita megyei rendőr-

főkapitányság kedd esti közleménye szerint a vállalkozót gondatlanságból elkövetett 

emberölés, valamint testi sértés gyanújával vették őrizetbe 24 órára. A nap folyamán egyébként 

a hatóságok másokat is kihallgattak a baleset ügyében, de másokkal szemben nem 

foganatosítottak kényszerintézkedést. László Sándor esetében a nyomozók kezdeményezik a 

bíróságon a férfi előzetes letartóztatását. A rendőrség szerint a cégtulajdonos közvetlenül 

irányította az árokásási munkálatokat, viszont nem tartotta tiszteletben a tervben rögzített 

paramétereket. Többek között arra utasította az alkalmazottait, hogy több mint 2 méter mélyen 

az ingatlan alapja alá ássanak, holott a projektben az szerepel, hogy az árok legtöbb 1,10 méter 

mély lehet. 
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Kelemen Hunor az udvarhelyi tragédia felelőseinek megtalálását és 

megbüntetését sürgeti  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Meg kell fizetniük azoknak, akik felelősek a tragikus kimenetelű székelyudvarhelyi falomlásért 

– jelentette ki Kelemen Hunor RMDSZ-elnök hétfő este a Digi24-nek adott interjúban. Beszélt 

ugyanakkor arról is, hogy az egyik sérült lányt gerinctöréssel szállították Marosvásárhelyre, a 

másik két sérültet Székelyudvarhelyen ápolják. „Csak annyit tudunk, hogy napok óta 

munkálatok folynak az épület körül, egy nagyobb árkot ástak az épület alatt és mellett, és két-

három napja a gyerekek szóltak, hogy a falak megrepedtek. „Kérdés: ki adta ki az engedélyt, ki 

hagyta, hogy a gyerekek az épületben maradjanak a munkálatok alatt, hiszen egy régi épületről 

van szó, amely, ha jól tudom, általános felújítás előtt állt; és kérdés, hogy a munka a projektre 

kiadott engedélyeknek megfelelően zajlott-e” – fogalmazott az RMDSZ elnöke. 

 

Megújult a gyalui várkastély, jövő tavasszal nyílhat meg a látogatók előtt  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro 

Befejeződött Erdélyben a gyalui várkastély felújítása, a folyamat eredményeként az épület újra 

teljes pompájában idézi több évszázados múltját, a tervek szerint a várkastély jövő év tavaszán 

nyílhat meg a látogatók előtt – tájékoztatta a Krónikát az Erdélyi Hagyományok Alapítvány 

kuratóriuma kedden. A Nagy Elek mecénás üzletember által alapított Erdélyi Hagyományok 

Alapítvány tulajdonában levő, Kolozsvár melletti gyalui várkastélynak megtörtént a műszaki 

átadása – közölte az alapítvány. A teljes projekt értéke meghaladja a 30 millió lejt, amelynek a 

román kormányzat által kiírt Európai Uniós finanszírozásból, a magyar kormány 

támogatásából, valamint a Nagy Elek által alapított és elnökölt alapítvány több mint 3 millió 

eurós hozzájárulásából valósult meg. A felújítás jövőre a kastélypark rendbetételével 

folytatódik egy 2,15 millió eurós pályázat keretében elnyert projekttel, amelyből megtörténik a 

várkastély szomszédságában található római castrum és a kastélypark teljes rendezése. A 

tervek szerint a gyalui várkastély ismét Erdély egyik ékkövévé válhat multifunkcionális 

kulturális központ formájában. 

 

Az Ökumenikus Segélyszervezet is segíti a székelyudvarhelyi kollégiumomlás 

áldozatait, gyűjtést is szerveznek 
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro 

Hárommillió forinttal segíti a székelyudvarhelyi kollégiumomlás áldozatait az Ökumenikus 

Segélyszervezet, és gyűjtést szervez a károsultak megsegítésére – közölte a szervezet kedden. A 

közlemény szerint a szolidaritási akcióhoz a www.segelyszervezet.hu oldalon bankkártyával 

vagy átutalással a 11705008-20464565-ös számlaszámon „Kollégium” megjelöléssel lehet 
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csatlakozni. Azt írták, a Tamási Áron Gimnázium a hárommillió forintot a katasztrófa által 

érintett diákok és családjaik támogatására fordítja. 

 

A szélsőjobb romániai előretörésétől tart az RMDSZ elnöke  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök azt nyilatkozta hétfő este a Digi24-nek, hogy a 2024-es 

választások „legnagyobb veszélye” a szélsőjobb győzelme, ami „semmi jót nem eredményezne 

Románia számára”. Kelemen azt is elmondta, hogy az RMDSZ saját jelöltet indít az államelnök-

választásokon, de nem ő lesz a jelölt. „Nem térhetünk vissza a huszadik század harmincas 

éveinek legionárius, fasiszta ideológiájához” – jelentette ki az interjúban az RMDSZ elnöke, aki 

arra figyelmeztetett, hogy a parlamentben az utóbbi három évben gyakori a verbális agresszió, 

és Románia nem mehet ezen az úton a következő években. „Ez minden közösség számára 

veszélyt hordoz magában” – szögezte le. A politikus úgy vélekedett, a parlamenti 

szabályzatokon szigorítani kell, hogy véget vessenek a verbális agresszióknak és oda nem illő 

magatartásnak. A törvényhozók agresszív viselkedése ugyanis rossz példát mutat a 

lakosságnak. 

 

Udvarhelyi falomlás: Ciolacu szerint a bűnösöknek felelniük kell – Az internet 

népe nekiment Iohannisnak  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, Bihari Napló, szekelyhon.ro 

Meg kell várni a székelyudvarhelyi tragédia okait vizsgáló nyomozás végét, de a felelősöknek 

meg kell fizetniük – így kommentálta Marcel Ciolacu miniszterelnök kedden a hétfői esetet, 

amely során a Tamási Áron Gimnázium kollégiumának leomló fala maga alá temetett négy 

diákot, akik közül egy fiú meghalt. „Nem tudom, hogy beigazolódik-e bizonyos munkálatokat 

végeztek a közelmúltban a területen, de az biztos, hogy a bűnösök kivétel nélkül fizetni fognak” 

– mondta Ciolacu. Mindeközben a kommentelők ízekre szedték Klaus Iohannis államfő 

üzenetét, amelyet a közösségi oldalán tett közzé a tragédia kapcsán. Mint megírtuk, az elnök a 

tragédiához vezető okok tisztázását és a vétkesek megbüntetését követelte. A bejegyzést számos 

negatív reakció követte, 12 óra alatt mintegy 1100-an szóltak hozzá. Sokan magát Iohannist is 

felelőssé tették a tragédiáért, egyesek a luxusgéppel megtett külföldi repülőútjait és 

kirándulásait is felhozták. 

 

Jobban vannak a székelyudvarhelyi kollégiumi falomlás sérültjei – Máshol 

szállásolják el az érintett diákokat  
2023. december 19. – Krónika, szekelyhon.ro 

Javult az egészségi állapota a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumánál 

történt falomlásban megsérült három diáklány közül kettőnek, a harmadik azonban 

változatlanul válságos helyzetben van – tájékoztatott kedden Zörgő Noémi, a polgármesteri 

hivatal sajtószóvivője. A szóvivő szerint a súlyosan sérült diáklányt átszállították egy 

marosvásárhelyi kórházba, állapota változatlan. A másik két lányt a székelyudvarhelyi kórház 
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sebészeti osztályán ápolják, túl vannak az életveszélyen. Ugyanabban a kórteremben fekszenek 

és pszichológusi tanácsadásban fognak részesülni – számolt be Zörgő. Petres Sándor Hargita 

megyei prefektus kedden kijelentette: a vakáció után más épületben helyezik el a 

székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium leomlott falú kollégiumában elszállásolt diákokat, 

és támogatást is kapnak a hatóságoktól. 

 

Átvette az ügyészség a nyomozást a kollégiumi tragédia ügyében, zavaros 

válaszok a munkálatokat végző cég vezetőjétől  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen, szekelyhon.ro 

Kihallgatják annak a cégnek a tulajdonosát, amely a munkálatokat végezte a székelyudvarhelyi 

Tamási Áron Gimnázium bentlakásán. Az udvarhelyszéki vállalkozó a román sajtónak adott 

nyilatkozatában azt mondta, nem tudta, hogy gyermekek laknak az épületben. Az Antena 3 

hírtelevízió megszólaltatta annak a cégnek a tulajdonosát, amely a napokban nekilátott a 

munkálatoknak a tanintézet diákotthona körül. A több mint százéves, általános felújításra váró 

kollégiumi épület leomlott fala mellett a szennyvíz és esővíz elvezetését célzó, engedélyezett 

munkálatok zajlottak, a fal mellett mély árkot ástak. Az épületet azonban nem ürítették ki a 

munkálatok idejére, pedig a diákotthonban lakó tanulók – szemtanúk állítása szerint – már 

napokkal korábban jelezték, hogy a fal repedezik. László Sándor, a cég tulajdonosa a hírtévé 

munkatársának azt állította: nem volt tudomásuk arról, hogy az épületben diákok 

tartózkodnak. A vállalkozó nyilatkozata azonban nem egyértelmű, az Antena3 által közzétett 

videófelvétel tanúsága szerint ugyanis a férfi nagyon nehezen beszél románul, a riporterek 

kérdésére alig tudott válaszolni. 

 

Gyászol az egész város: a kollégiumi tragédia miatt lemondták az ünnepi 

eseményeket Székelyudvarhelyen  
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal lemondta az év végi ünnepi koncerteket és 

előadásokat, miután hétfőn tragédia történt a Tamási Áron Gimnázium bentlakásában, 

amelynek következtében egy diák meghalt, három pedig megsérült. Zörgő Noémi városházi 

szóvivő keddi közlése szerint elmaradnak a karácsonyi vásár kulturális és művészeti 

rendezvényei, valamint a szilveszteri tűzijáték és koncert is. A szóvivő az Agerpres 

hírügynökségnek elmondta, már hétfőn leállították a zenét a karácsonyi vásárban. Gálfi Árpád 

polgármester részvétét fejezte ki Facebook-oldalán az elhunyt fiatal családjának. Mély 

fájdalommal és együttérzéssel őszinte részvétem a gyászoló családnak. Mielőbbi felépülést a 

sebesülteknek, erőt és kitartást a hozzátartozóiknak. Megrendítő és mérhetetlenül fájó 

mindannyiunknak ez a tragédia, gyászol az egész város” – írta a polgármester. 
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Gálfi Árpád székelyudvarhelyi polgármester egyelőre nem ért rá részvétet 

nyilvánítani 
2023. december 19. – maszol.ro 

Az egész országot, sőt a Kárpát-medence közösségét is megrázta a hétfő félutáni 

székelyudvarhelyi tragédia: részben összeomlott a Tamási Áron Gimnázium bentlakása, a 

romok négy diákot temettek maguk alá, egy 17 éves fiú meghalt, egy másik leány életéért pedig 

Marosvásárhelyen küzdenek az orvosok. A megrázó esemény és az ártatlan fiatal tragikus 

halála megrázó, Novák Katalin magyar és Klaus Iohannis román államfőtől kezdve számtalan 

közéleti szereplő, közöttük Kelemen Hunor RMDSZ-elnök és székelyföldi közösségi vezetők 

tucatjai részvétet nyilvánítottak az elhunyt gyermek családjának és gyógyulást kívántat a 

sérülteknek. Nem így Gálfi Árpád, Székelyudvarhely polgármestere. 

 

Székelyudvarhely: a Tamási Áron Gimnázium nyilatkozata 
2023. december 19. – maszol.ro 

„A tragédia bekövetkezett. Nem tudjuk, mi okozta. A bentlakás középső harmada összeomlott 

a délutáni kimenő ideje alatt. A bennlévő diákok legtöbbjének sikerült kimenekülnie, négy 

diákot azonban maga alá temetett a törmelék. A gyors mentési munkának köszönhetően kettőt 

rövid idő alatt sikerült kimenteni, kettőért azonban életveszélyes körülmények között kellett 

hatalmas törmelékhalmot megmozdítani. Tűzoltók, hegyimentők, egészségügyisek, 

sürgősségiek, önkéntesek, orvosok és ápolók dolgoztak azon, hogy életeket lehessen 

megmenteni. Azonban a megtalálás öröme és reménysége után a bánat sötétje borult ránk. A 

nagy baj bekövetkezett. Családunkra gyász borult. Együtt sírunk és együtt keressük a 

vigasztalást. Ezúton fejezzük ki őszinte együttérzésünket a gyászolókkal. Nincs szó, mely most 

gyógyíthatna! Kinek lenne annál nagyobb bánata, mint aki gyermekét siratja? Ugyanakkor 

szívből kívánjuk kórházban fekvő diákjainknak a gyors gyógyulást, erősödést, mielőbbi 

hazatérést szerető családjuk karjába!”. 

 

A Marosvásárhelyi Fellebbviteli Bíróság ügyészsége vette át a nyomozást – Mik a 

vádak? 
2023. december 19. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Marosvásárhelyi Fellebbviteli Bíróság ügyészsége vette át a nyomozást a székelyudvarhelyi 

eset ügyében, ahol egy diák meghalt, három másik pedig megsérült, miután beomlott a Tamási 

Áron Gimnázium bentlakásának egyik fala – közölték kedden igazságügyi források a News.ro-

val. Az ügyben eredetileg a Székelyudvarhelyi Ügyészség indított eljárást. A hivatalból indított 

nyomozást gondatlanságból elkövetett emberölés és gondatlanságból elkövetett testi sértés 

bűntettei miatt folytatják. 
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Búcsúzik diákjától a Palló Imre Művészeti Líceum 
2023. december 19. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Gyászol a székelyudvarhelyi Palló Imre Művészeti Líceum, ebbe a tanintézménybe járt az a 17 

éves fiú, aki életét veszítette hétfőn délután, miután részlegesen összedőlt a Tamási Áron 

Gimnázium bentlakása és ő a romok alá került. „Intézményünk gyászol. Ilyen tragédia nem 

szabadott volna megtörténjen. Egy fiatal élet, tele álmokkal, romba dőlt” – kezdi a Facebookon 

közzétett búcsúzóját a székelyudvarhelyi Palló Imre Művészeti Líceum. „Iskolánk diákja volt, 

így még fájdalmasabban érinti közösségünket, diákjainkat, de a várost is ez a felfoghatatlan 

hír”, olvasható a bejegyzésben. „Még a tegnap zenekari és karácsonyi koncertekre, vásárra 

készültünk, ma meg sem tudunk szólalni. Koncertjeink a hétről elmaradnak, helyette a gyász 

és imádság lép fel” – közölte a tanintézet. December 19-én, kedden 18 órától a Művelődési Ház 

kiállítótermében a karácsonyi kiállítás megnyitóján emlékeznek meg az elhunyt diákról, egy-

egy szál virággal róva le kegyeletüket. 

 

Támogatja a székelyudvarhelyi kollégiumomlás áldozatait az Óbudai Egyetem 
2023. december 19. – maszol.ro 

Gyűjtést szervez, és ötmillió forinttal támogatja a székelyudvarhelyi kollégiumomlás áldozatait, 

illetve a helyreállítás költségeinek előteremtését az Óbudai Egyetem – közölte a felsőoktatási 

intézmény kedden az MTI-vel. A közlemény szerint a gyűjtéshez utalással a 10300002-

13268139-00174902 számlaszámon „OE – Adomány” megjelöléssel lehet csatlakozni. Azt 

írták, az anyagi segítségnyújtáson túl az Óbudai Egyetem szerepet kíván vállalni a 

romeltakarítás és a helyreállítás munkálataiban, felajánlva a Bánki Donát Gépész és 

Biztonságtechnikai Mérnöki Kar Humanitárius műveletek menedzserképzésének szakmai 

tapasztalatait és más segélyszervezetekkel való közös részvételt. Az Ybl Miklós 

Építéstudományi Kar oktatóira és hallgatóira az összeomlott kollégium újjáépítésének 

előkészületeiben számíthatnak a székelyudvarhelyiek – tudatta az egyetem. 

 

Deca: a felelősség megoszlik az egyház és az önkormányzat között 
2023. december 19. – maszol.ro 

Nem végeztek szeizmológiai vizsgálatokat a bentlakásépületen, amelynek hétfőn részben 

leomlott a fala – nyilatkozta Ligia Deca oktatási miniszter, aki kedden Székelyudvarhelyre 

látogatott. A miniszter szerint a tulajdonos katolikus egyház és az önkormányzat egyaránt 

felelős, számol be az Agerpres. Ligia Deca tanügyminiszter Székelyudvarhelyre látogatott 

kedden a Tamási Áron Gimnázium bentlakásában hétfőn történt tragédia miatt, melyben egy 

fiú életét vesztette a leomlott fal romjai alatt. A miniszter azt nyilatkozta, hogy mivel az érintett 

épületek a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség tulajdonában vannak, és a helyi 

önkormányzat bérelte őket, így a biztonságossá tételükért a tulajdonos és az épület kezelője 

között megoszlik a felelősség. 
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Székelyudvarhely, a tragédia másodnapján... 
2023. december 19. – maszol.ro 

„Ahogy ilyenkor lenni szokott, kedden reggel erőt véve magán, saját életét próbálta folytatni a 

székely anyaváros, magán viselve az előző nap tragédiájának még mindig vérző sebeit. 

Székelyudvarhely akarata ellenére került be a híradások elejére, és ebben sajnos semmi 

köszönet nincs. Közben államfők szólaltak meg, közéleti személyiségek, határon innen és túl. 

Intézmények, vállalatok, magánszemélyek, közeliek és kívülállók egyaránt fekete alapon 

elhelyezett gyertyával indították a közösségi médiás tevékenységüket. Kisebb vagy nagyobb 

mértékben, de mindenki érintett ebben a szörnyűségben. Túl sok a megválaszolatlan kérdés: 

hogyan történhetett meg egy ilyen tragédia, meg lehetett-e volna előzni, és ha igen, hogyan? 

Történt-e emberi mulasztás, kering-e valami vészjósló gondatlanság eme szörnyű eset körül?”. 

 

A mikrofonoktól a gyertyákig: a tanügyminiszter is mécsest gyújtott Udvarhelyen  
2023. december 19. – szekelyhon.ro 

Ligia Deca oktatási miniszterrel, a helyi önkormányzat képviselőivel, illetve az ügyben érintett 

intézmények vezetőivel folyt megbeszélés kedden a Tamási Áron Gimnáziumban. Az 

egyeztetést sajtónyilatkozatok követték, majd a tanügyminiszter kísérőivel a gyertyás 

megemlékezéshez vonult. A Ligia Deca oktatási miniszterrel, illetve az ügyben érintett 

intézmények vezetőivel a Tamási Áron Gimnáziumban folytatott megbeszélést követően Gálfi 

Árpád is nyilatkozott a sajtónak, beszámolva arról, hogy a városháza által kiállított 

engedélyeket is vizsgálják a nyomozóhatóságok a tragédia ügyében megindult eljárás során. 

Minket is vizsgálnak, megnézik a kibocsátott engedélyeket, és ennek függvényében a hatóságok 

meg fogják állapítani, hogy kik azok, akik esetleg tévedtek, vagy nem végezték el a feladatokat 

abban a formában, ahogy a törvény megköveteli – mondta a városvezető. 

 

Kollégiumi tragédia: tanúkat hallgatott ki, iratokat foglalt le a nyomozó hatóság 
2023. december 19. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Megkezdte a tanúk kihallgatását a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium 

bentlakásépületénél történt falomlás ügyében vizsgálódó marosvásárhelyi táblabírósági 

ügyészség. Gianina Oreviceanu ügyészségi szóvivő kedd délután elmondta, eddig tartottak egy 

előzetes helyszínelést, kihallgattak több tanút és dokumentumokat foglaltak le, amelyek 

bizonyítékként szolgálnak majd az ügyben. A szóvivő arról is beszámolt, hogy az orvosok 

szerint a tragédiában elhunyt 17 éves fiú halálát „testének összezúzása” okozta. Oreviceanu 

korábban elmondta, hogy az ügyben gondatlanságból elkövetett emberölés és gondatlanságból 

elkövetett testi sértés gyanújával vizsgálódnak. 
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A székelyudvarhelyi kórházban ápolt áldozatokat is meglátogatta a 

tanügyminiszter  
2023. december 19. – szekelyhon.ro 

Ligia Deca tanügyminiszter, Kallós Zoltán államtitkár, Kovács Gergely gyulafehérvári érsek, 

Márton József fő esperes, Gálfi Árpád polgármester és Ölvedi Zsolt alpolgármester, illetve a 

Tamási Áron Gimnázium vezetősége az intézményben tett látogatás során a lányok állapotáról 

érdeklődtek, majd meglátogatták őket a sebészeti osztályon – olvasható a Székelyudvarhelyi 

Városi Kórház által közzétett Facebook-bejegyzésben. „Együttérzünk az érintett családokkal, 

bennünket is megvisel a tragédia. Ugyanakkor köszönettel tartozunk kollégáinknak, akik nagy 

szakértelemmel, profizmussal álltak rendelkezésre a sérültek sürgősségi ellátásakor és a 

kórházi kezelés ideje alatt is” – áll még az intézmény közleményében.  

 

A biztonságpolitikai érvelés zsákutcája  
2023. december 19. – Gazda Árpád – Krónika 

Gazda Árpád szerint „korábban az erdélyi magyarság képviselői éppen azzal próbáltak 

szimpátiát ébreszteni nyugaton, hogy a stabilitás letéteményeseként mutatták be a közösséget. 

Elmondták, hogy a román állam annak ellenére kezeli biztonságpolitikai kockázatként az 

erdélyi magyarságot, hogy a közösség száz éve csak demokratikus eszközökkel küzdött a 

jogaiért. Akkor sem nyúlt az erőszak eszközéhez, amikor az elüldözése, erőszakos asszimilálása 

nyilvánvalóan az állampolitika része volt. Az érvelés része volt az is, hogy méltatlan dolog lenne 

hátrányt elkönyvelnie annak a közösségnek, amelyik csak demokratikus, békés eszközökkel 

küzd a jogaiért, ahhoz a közösséghez képest, amelyik erőszakhoz folyamodik. Úgy tűnik, a 

közösség vezetői zsákutcába kanyarodtak. A két érvelési mód ugyanis kizárja egymást. 

Ráadásul a biztonságpolitikai érveléssel azt az ördögöt festik a falra, amelyik mindeddig nem 

mutatkozott”. 

 

Katolikus érsekség: nem volt tudomásuk az összeomlott épület szerkezeti 

problémáiról 
2023. december 19. – maszol.ro, Krónika 

A katolikus érsekség belső kivizsgálást indított, hogy tisztázzák a székelyudvarhelyi bentlakás 

összeomlásának okát. Megdöbbenve és szomorúan értesültek a székelyudvarhelyi tragédiáról, 

tette közzé a közösségi oldalán a Gyulafehérvári Római Katolikus Főegyházmegye. A 

sajtóközleményben rámutatnak, az 1948-ban államosított épületegyüttes – két iskola és egy 

bentlakás – 2004-ben került vissza az érsekség tulajdonába. Azóta az épületegyüttest oktatási 

célokra Székelyudvarhely önkormányzata bérli, a befolyt bért az érsekség majdnem teljes 

egészében az épületek legsürgősebb állagrendezésére fordította vissza. Az átfogó felújítási 

munkálatok többmillió eurós fedezetének előteremtésén fáradoztak. A két iskolaépület 

felújítása lezárult, a bentlakás felújítása jövő évben kezdődött volna. 
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Megvan a Magyar Szövetség jelöltje a kormánybiztosi posztra! 
2023. december 19. – ma7.sk  

Forró Krisztián a kedden tartott sajtótájékoztatón jelezte, megvan a Magyar Szövetség jelöltje 

a megüresedett kisebbségi kormánybiztosi posztra. A párt Horony Ákost, dunaszerdahelyi 

ügyvédet, városi képviselőt a nyelvi jogok területén hosszú évek óta dolgozó szakértőt javasolta 

a kormánynak erre a posztra.  A 49 éves Horony a pozsonyi Képzőművészeti Főiskolán 

festőművész, majd a budapesti Pázmány Péter Katolikus Egyetemen jogász végzettséget 

szerzett, a magyar és szlovák mellett folyékonyan beszél angolul és németül. Több jogvédő 

kiadvány szerzője, szakmai projekt vezetője, a téma egyik legismertebb felvidéki szakértője. 

 

A Magyar Szövetség, módosításokkal bár, de elfogadná a kormány költségvetés-

tervezetét 
2023. december 19. – Új Szó  

A Magyar Szövetség kedden sajtótájékoztatót tartott a kormány jövő évi költségvetés-

tervezetével kapcsolatban. Bár bírálják a javaslatot, amiért ismét háttérbe szorítja a déli 

régiókat, de ha a parlamentben lennének, mégis megszavaznák. Feltételnek szabnák azonban, 

hogy csökkentsék a védelmi tárca számára fenntartott 2%-ot, mégpedig 1,5%-ra. Gyimesi 

György, a párt alelnöke szerint ugyanis a NATO védelmére lehet számítani, a csökkentés által 

megspórolt összeget így inkább az állam-adósság kiegyensúlyozására lehetne felhasználni. A 

másik javaslat szerint a kormánynak folytatnia kellene a Matovič- és Heger-kormányok által 

megkezdett adórés csökkentését. Gyimesi továbbá erősen bírálta az Ódor-kormányt, amiért 

szerinte csupán beszéltek a konszolidációról, valós lépéseket azonban nem tettek, így egyetért 

azzal, hogy Ódor javaslatai közül az új kormány szinte semmit sem fogadott meg. 

Összességében Gyimesi úgy véli, a költségvetés-tervezet betartja a választás előtti ígéreteket és 

támogatja azokat az intézkedéseket, amelyeket az energiaárak kompenzációjára hoztak. 

 

Évzáró elnökségi ülést tartott a Pázmaneum 
2023. december 19. – ma7.sk  

Kihelyezett évzáró elnökségi ülést tartott Komáromban a Pázmaneum Társulás december 18-

án. A találkozó szentmisével kezdődött a Szent Anna kápolnában, amelynek főcelebránsa 

PaedDr. Farkas Zsolt szőgyéni lelkiatya, a Jópásztor Alapítvány elnöke volt. A szentmise 

egyben hálaadás is volt a 18 évért, valamint a társulás elhunyt tagjairól, annak alapítójáról, 

Karaffa János lelkiatyáról is megemlékeztek. Munkaebéd keretében folytatódott a program 

Komáromban, amelynek keretén belül Karaffa Attila, a Pázmaneum elnöke kiértékelte a 2023-

as esztendőt. Felsorolta a társulás által önállóan szervezett, illetve társszervezőkén 

megvalósuló programokat. Bemutatta és ismertette a megjelent kiadványokat és a pénzügyi 

beszámolóra is sor került. A Társulás megjelent tagjai a 2024-es esztendőben Boldog Salkaházi 

Sára apáca előtt tisztelegnek, születésének 125. és halálának 80. évfordulója alkalmából. ebből 
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az alkalomból imakilencedet hirdetnek, amely 2024 februárjában Komáromban indul majd és 

a felvidéki magyar egyházközségekben zajlik majd. A részletes programról, helyszínekről a 

Pázmaneum honlapján tájékozódhatnak majd a lelkiatyák és a hívek. A szentmisék előtt 

előadást hallgathatnak majd a jelenlevők a felvidéki születésű vértanú életéről. 

 

Felvidéki cserkészek adták át a Betlehemi Békelángot a tatabányai kistérség 

polgármestereinek Héregen 
2023. december 19. – felvidek.ma  

Advent utolsó hetében vitték el a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség képviselői a 

Betlehemből érkezett Szeretetlángot a magyarországi Héregre. A lángátadó ünnepséget 

kilencedik alkalommal szervezték meg a Gerecse hegység keleti lábánál fekvő községben, ahol 

jelen voltak a tatabányai kistérség polgármesterei, közösségek és intézmények képviselői, hogy 

elvigyék településeikre, otthonaikba a betlehemi Születés-templomából származó lángot. A 

Betlehemi Békeláng Európába érkezése óta a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség képviselői 

aktívan részt vesznek a szeretetláng útjának terjesztésében, nem csak Felvidék-szerte, de a 

határon túl is. Immár hagyomány, hogy a lángátadó szerepét vállalva ismét eljutottak az 

anyaországi Héreg község Szent László-templomába, ahová a kistérség tizennyolc helységéből 

érkeztek a lángátadó ünnepségre, melyet a héregi önkormányzat és a Vértes Agorája szervez 

minden év adventjén. 

 
 „Növelte támogatóinak számát a Vajdasági Magyar Szövetség” 
2023. december 19. – PannonRTV 

Az eddigi adatok szerint 6 képviselőjük lesz a szerbiai parlamentben - nyilatkozta dr. Pásztor 

Bálint, a VMSZ megbízott elnöke a Szabadkai Magyar Rádió reggeli műsorában. A Vajdasági 

Magyar Szövetség valóban győzött a szerbiai választásokon, mert köztársasági szinten sikerült 

megőrizni, sőt növelni a párt támogatottsági szintjét - nyilatkozta a Szabadkai Magyar Rádió 

Napindító című műsorában dr. Pásztor Bálint. A VMSZ megbízott elnöke elmondta, hogy 

szavazatszám tekintetében számos köztársasági szintű párttól, politikai szereplőtől sikerült 

jóval több voksot szerezniük. Olyanokat előztek meg mint Vuk Jeremić, vagy Čedomir 

Jovanović tömörülései, vagy a Szerb Radikális Párt. Ez pedig egy regionális magyar párt 

számára győzelmet jelent - fogalmazott a politikus. 

 

Fontos tudnivalók, hasznos tanácsok 
2023. december 20. – PannonRTV 

Topolyán ismertették a Prosperitati Alapítvány új pályázatait. Vajdasági körúton ismertetik a 

Prosperitati új pályázatait. Az alapítvány munkatársai ezúttal Topolyán részletezték a pályázás 

menetét, és válaszoltak a felmerülő kérdésekre. Három aktuális pályázata van a Prosperitati 

Alapítványnak. Házvásárlásra, mezőgazdasági fejlesztésre, illetve mikro- és kisvállalkozások 

támogatására jelentkezhetnek az érdeklődők. Annak érdekében, hogy gördülékeny legyen az 
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ügyintézés, és rendben legyenek az alapítványnak átadott dokumentumok, lakossági 

fórumokat tartanak a Prosperitati munkatársai. Ezúttal Topolyán találkoztak a leendő 

pályázókkal. Lulić Márki Anna, a Prosperitati Alapítvány jogi osztályának vezetője: 

„Népszerűek a lakossági fórumaink. Jó ez, mert ott személyesen tudunk találkozni az 

emberekkel, fel tudják tenni a konkrét kérdéseiket, hiszen nem tud minden egyes élethelyzetet 

szabályozni az adott pályázati szabályzat. Ilyenkor felteszik a kérdéseket, amelyekre igyekszünk 

válaszokat adni.” 

 

A köztársasági parlamenti választások legfrissebb eredményei 
2023. december 19. – PannonRTV 

Az eddigi 98,9 százalékban feldolgozásra került adatok szerint az előrehozott köztársasági 

parlamenti választásokon az Aleksandar Vučić – Szerbia nem állhat meg lista 46,66 százalékon 

áll. Több mint 1 millió 767 ezren szavaztak az SZHP-re - jelentette be a Köztársasági Választási 

Bizottság. A legnagyobb ellenzéki csoportosulás a Szerbia az erőszak ellen nevű lista a 

szavazatok 23,7 százalékát szerezte meg. Az Ivica Dačić – Szerbia miniszterelnöke listára 6,56 

százalék szavazott, míg a Remény Szerb Koalíció a szavazatok 5,03, százalékát szerezte meg. A 

Mi - a nép hangja - Dr. Branimir Nestorović pedig 4,69 százalékon áll. Ami a Vajdasági Magyar 

Szövetség - Elnökünkért, közösségünkért, a jövőért! listát illeti, a köztársasági parlamenti 

választásokon 1,7 százalékon áll. 

 

Lelkes Jó Pajtás olvasókat fogadtak a Magyar Szó székházában 
2023. december 19. – PannonRTV 

A gyermeklap 76. születésnapja alkalmából az előadással egybekötött rendezvényre azokat a 

gyerekeket hívták meg, akik részt vettek a Jó Pajtás fogalmazás pályázatán. Az ünnepségre 

mintegy 30 diák érkezett Vajdaság különböző településeiről. A fogalmazásverseny első 

helyezését a temerini Vortity Anasztázia kapta. „Én pontosabban az állatokról írtam, arról, 

amit olvastam a Jó Pajtásban és egyben a kis öcsikémről is, hogy milyen, mint például a róka 

is, hogy ellopja az én csokimat meg ilyesmi.” 

                          
Hatalmas élelmiszer-adománnyal segíti az Magyar Református Szeretetszolgálat 

a KRE szeretetkonyháit 
2023. december 19. – karpataljalap.net, Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma, Magyar Nemzet, HírTV 

Harmincmillió forint értékű élelmiszer-adománnyal segíti az Magyar Református 

Szeretetszolgálat (MRSZ) a Kárpátaljai Református Egyház (KRE) szeretetkonyháit. A mostani 

adomány közel ötven tonnányi élelmiszer-adagnak felel meg. A KRE püspöki hivatalában 

megtartott ünnepi eseményen jelen voltak az egyházmegye 24 szeretetkonyhát működtető 

gyülekezeteinek lelkészei is. A sajtótájékoztató során dr. Czibere Károly, az MRSZ 

kuratóriumának elnöke megjegyezte: „A szeretetszolgálat a Kárpátaljai Református Egyházzal 

évek óta szoros együttműködésben van, és egyeztettünk, mire volna szükség. A mostani 
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adventben az itt maradó idősek számára igyekeztünk segítséget nyújtani. 24 gyülekezetben 

szeretetkonyhák működnek nehéz körülmények között, fontos volt, hogy segítsünk nekik. Mi 

egy programot indítottunk Magyarországon, amihez csatlakoztak Erdélyben is, és több külhoni 

területről. Az eredménye az lett, hogy ötven tonna élelmiszert fogunk áthozni a következő 

időszakban a kárpátaljai református gyülekezet ingyenkonyhái számára” ‒ fogalmazott dr. 

Czibere Károly. 

 

Magyarországi testvérvárosi segítséggel kapott víztisztító rendszert a Szürtei 

Líceum 
2023. december 19. – Karpat.in.ua 

Szeptembertől tiszta, bevizsgált ivóvíz folyik a csapokból a Szürtei Líceumban, köszönhetően 

testvértelepülésüknek, a Hajdú-Bihar vármegyei Téglás város önkormányzatának, akik 

segítségével korszerű víztisztító rendszert sikerült kiépíteni az oktatási intézményben. 

December 18-án Téglás város polgármestere, Szabó Csaba és Kerekes-Bíró Éva, a Téglási 

Polgármesteri Hivatal kulturális referense ellátogatott Szürtébe, hogy működés közben is 

láthassák a tiszta ivóvizet szolgáltató berendezést. Szabó Csaba polgármester a Kárpátalja 

hetilap tudósítójának elmondta, hogy kulturális célokra nyertek pályázatot a Bethlen Gábor 

Alapkezelőnél, de azokat a tervezett, közös programokat a háború meghiúsította. Puskár 

Árpáddal, a Szürtei kistérség polgármesterével beszélgetve felmerült, hogy nagy probléma a 

szürtei iskolában az egészséges ivóvíz hiánya, emiatt engedélyt kértek a Bethlen Gábor 

Alapkezelőtől, hogy a megnyert pályázati összeget erre a célra fordíthassák. 

 

Megérkezett Kárpátaljára a Betlehemi Békeláng 
2023. december 19. – Karpat.in.ua 

A betlehemi Születés-bazilikában örökké égő mécses a krisztusi szellemiség szimbóluma. Az 

ott meggyújtott lángot 1988 óta minden évben a bécsi cserkészek speciális mécsesekben viszik 

el városukba, ahol ünnepség keretében átadják a világ többi részéről érkező cserkészeknek. A 

Betlehemi Láng fogadó ünnepségét Kárpátalján a salánki görög katolikus templomban 

tartották meg. 

 

Szépírásversenyt tartottak Beregszászban 
2023. december 19. – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület (KNE) és az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központ 

szépírásversenyt szervezett december 16-án általános iskolák 2–9. osztályos tanulói számára a 

beregszászi Ortutay-szakkollégiumban. A szervezők célja az volt, hogy felhívják a figyelmet a 

kézzel írás jelentőségére, mely a mai, digitális korban is épp olyan fontos része lehet a 

mindennapoknak. Egy kisebb kiállítás keretében a Bendász István Görögkatolikus Könyvtár és 

Levéltár gyűjteményében őrzött, régi idők kézírásaiból is bemutattak néhányat a gyerekeknek 

és kísérő tanáraiknak. A XVIII–XIX. századi, tintával írt levelek, hivatalos okiratok jó 

bizonyítékai annak, hogy őseink nagy hangsúlyt fektettek a szépírásra. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. december 19. – Kossuth Rádió 

 

Megrendülés és bánat uralja a székelyföldi kisvárost: a Tamási Áron Gimnázium 

kollégiumának tragédiája árnyékolja be az ünnepet. Mint ismert, hétfőn délután beomlott a 

kollégium középső része. A romok alá szorult négy diák közül kettőt sikerült rövid időn belül 

kimenteni, ám egy fiú életét vesztette, egy lány állapota pedig válságos. Jelenleg az eset 

kivizsgálása folyik.  

 

A Kárpátaljai Református Egyházkerület fenntartásában működő 24 ingyenkonyha működését 

támogatja 10 hónapon keresztül a Magyar Református Szeretetszolgálat. Az erről szóló keret 

megállapodást Czibere Károly kuratóriumi elnök és Zán Fábián Sándor, a Kárpátaljai 

Református Egyházkerület püspöke írta alá Beregszászon.  

 

Szovátán rendezték meg a III. Erdélyi Gazdasági Fórum, a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkársága és a Pro Economica Alapítvány szervezésében. A rendezvény célja, hogy 

keretet teremtsen a széles körű párbeszédre a gazdasági kérdésekről, az erdélyi magyar 

vállalkozásokat érintő problémákról, a különböző szakterületeken szerzett tapasztalat, tudás 

és információk megosztására - mondja Hajnal Virág, a Nemzetpolitikai államtitkárság 

stratégiai főosztályvezetője.  

 

A napokban számos olyan esemény zajlik és zajlott Erdély- és Magyarország-szerte, amelyeken 

a 140 éve született Kós Károly szerteágazó munkássága került középpontba. A magyar népies 

stílusú építész, író, grafikus, könyvtervező, szerkesztő, könyvkiadó, tanár, politikus pályájával,   

életművével így egyre többen megismerkedhetnek. Tiszteletére születésnapját, december 16-át 

az Országgyűlés idén októberben a Magyar Építészet Napjává nyilvánította. Első helyszínünk 

Temesvár, Kós Károly szülővárosa,  második helyszínünk Kolozsvár, ahol Kós Károly élete 

utolsó évtizedeit öltötte  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A kézimunkázás kiment a divatból. Még a múlt században nagymamák, anyukák tanították a 

kötést, horgolást, aztán az iskola is bekapcsolódott ebbe. Napjainkban egy- egy szakkör élteti – 

nem csak hagyományőrző szándékkal – a kézimunkázást. Ilyen a nagyváradi Kézművesház 

Egyesület.   

 

A csíkszeredai Segítő Mária Gimnázium karácsonyra hangoló koncerttel avatta fel az iskola új 

zongoráját. Az  esemény igazi ünnep a közösség számára.  

 


